

RAWQ STATEMENT ON THE OFFICIAL LANGUAGES OF QUEBEC AND CANADA

JUNE 30, 2021, Gatineau, Québec: the Regional Association of West Quebecers (RAWQ)

The members of the elected Board of Directors of the Regional Association of West Quebecers (RAWQ) issue the following statement on the official languages of Québec and Canada.

Canada is a country constituted of ten provinces and three territories. We support an Official Languages Act of Canada that recognizes two official languages, English and French, in all provinces and territories of Canada. We support an Official Languages Act of Canada in which the federal government of Canada is the protector of the two official languages in all ten provinces and three territories. We continue to support the principle of symmetrical federalism from sea to sea to sea.

We support that Québec, as the only province of Canada with a majority of Francophones, may promote and protect the French language in Québec and the rest of Canada. We also insist that the provincial government of Québec must respect the constitutional rights of Anglophones in Québec.

The RAWQ applauds the proposing of means to enhance the French-language education of non-French speaking residents, as notably articulated in subsections 156.23, 156.24, and 156.25 of Bill 96.

However, we have great difficulty in observing a provincial government with a substantial majority of seats in the National Assembly of Québec continuing to resort to the undemocratic tactic of closure (le bâillon) to silence debate from the Official Opposition and the two other opposition parties.

Furthermore, we also find disturbing the use by the provincial government of Québec of imposition of the Notwithstanding Clause to override the Canadian Charter of Rights and Freedoms as well as their own Québec Charter of Human Rights and Freedoms.

We strongly believe that individual rights must not be stampeded by a government's continuing use of the Notwithstanding Clause to promote collective rights.

We call on the Prime Minister of Canada to fulfill his constitutional duties under the Canadian Constitution and the Official Languages Act of Canada to continue to be the protector and promoter of minority rights throughout all ten provinces and three territories of Canada.

Furthermore, we call on the Premier of Québec to fulfill his constitutional duties under the Canadian Constitution and the Official Languages Act of Canada to continue to be the protector and promoter of minority rights in Québec, which are no threat to the French language and culture.

It brings to mind the memorable words of Mr. Clifford Lincoln, former Member of the National Assembly and former Cabinet Minister, during debate in the National Assembly of Québec: "Rights are rights are rights!"

"Supporting the English-speaking community in West Quebec"

181, Rue Principale, Unit A-11, Gatineau, Quebec J9H 6A6

111 Victoria Avenue, Shawville, Quebec J0X 2Y0

Tel: (819) 682-9602 | Toll Free: 1 (877) 733-0177 | www.westquebecers.ca | info@westquebecers.ca

**COMMUNIQUÉ DE PRESSE À PROPOS DES LANGUES OFFICIELLES DU QUÉBEC
ET DU CANADA**

Le 30 juin, 2021, Gatineau, Québec: l'Association régionale des West Quebecers

À l'occasion des récentes réformes proposées en matière des langues officielles du Québec et du Canada, le Conseil d'administration de l'Association régionale des West Quebecers (l'« ARWQ »), déclare comme suit :

Le Canada s'agit d'un état constitué de dix provinces et de trois territoires. Nous souscrivons à une politique de langues officielles qui reconnaît deux langues officielles, soit l'Anglais et le Français, sur tout le territoire du Canada, où le Gouvernement fédéral en garanti la pérennité. Nous continuons à souscrire au principe du fédéralisme symétrique, de côte à côte à côte.

Nous reconnaissons que Québec, gouvernement de la seule province canadienne majoritairement francophone, puisse prendre des mesures pour protéger la Langue française au Québec ainsi qu'au Canada. Cependant, celui-ci doit tout autant respecter les droits constitutionnels des Anglophones du Québec.

L'ARWQ applaudit les aspects du Projet de loi 96 qui améliorent l'accès à l'instruction en Français pour ses résidents non-Francophones, notamment en vertu des articles 156.23, 156.24 et 156.25.

Nous éprouvons énormément de difficulté, en revanche, à tolérer un gouvernement provincial jouissant d'une majorité importante à l'Assemblée nationale, d'utiliser à répétition la stratégie anti-démocratique du bâillon pour couper court le débat législatif et taire les voix de l'opposition, et sommes pareillement perturbés par l'invocation de la Clause dérogatoire pour passer outre de la *Charte canadienne des droits et libertés du Canada*, ainsi que la *Charte canadienne des droits et libertés* du Québec-même. Les droits des individus contre qui les mesures en question seraient appliqués de les contester devant les tribunaux ne sauraient être brimés au profit de la majorité.

Nous appelons le Gouvernement du Canada à faire valoir ses obligations constitutionnelles et juridiques de protéger les droits des minorités à travers tout le Canada, et rappelons au Gouvernement du Québec de respecter ses propres obligations constitutionnelles et juridiques, de protéger les droits des minorités du Québec, qui ne menacent aucunement la Langue ou la culture française.

Terminons en rappelant les propos mémorables de Clifford Lincoln, ancien Ministre du Cabinet fédéral et membre de l'Assemblée nationale du Québec : « (trad.) Les droits, c'est des droits, c'est des droits! »

“Supporting the English-speaking community in West Quebec”

181, Rue Principale, Unit A-11, Gatineau, Québec J9H 6A6

111 Victoria Avenue, Shawville, Québec J0X 2Y0

Tel: (819) 682-9602 | Toll Free: 1 (877) 733-0177 | www.westquebecers.ca | info@westquebecers.ca